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Azərbaycan Respublikasının Əqli Mülkiyyət Agentliyinin 
tabeliyində “Texnologiyaların Kommersiyalaşdırılması və 

Transferi Mərkəzi”nin yaradılması haqqında
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Fərmanı

Azərbaycan Respublikası Konstitusi-
yasının 109-cu maddəsinin 32-ci bəndini 
rəhbər tutaraq, Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin 2017-ci il 2 iyun tarixli 2947 
nömrəli Sərəncamının icrasını təmin 
etmək məqsədilə qərara alıram:

1. Azərbaycan Respublikasının 
Nazirlər Kabineti Azərbaycan Respub-
likasının Əqli Mülkiyyət Agentliyinin 
tabeliyində “Texnologiyaların Kommer-
siyalaşdırılması və Transferi Mərkəzi”ni 
(bundan sonra – Mərkəz) on beş gün 
müddətində yaratsın və bu barədə 
Azərbaycan Respublikasının Prezidentinə 
məlumat versin.

2. Müəyyən edilsin ki, Mərkəz elm 
və sənaye arasında bağlantı, qarşılıqlı 
sifariş və təklif münasibətlərinin yaradıl-
masını, ixtiraçılıq fəaliyyətinin keyfiyyətcə 
artması və tətbiqi xarakter daşıması 
üçün texnologiyaların transferini və əqli 
fəaliyyət nəticələrinin kommersiyalaş-
dırılmasını həyata keçirən, innovativ 
inkişafın, o cümlədən startap layihələrin 
dəstəklənməsinə xidmət edən, elmi 
tədqiqatların nəticələrinin kommersiya və 

qeyri-kommersiya məqsədilə istifadəsi 
üçün transferinə, həmçinin bu nəticələrdən 
gəlir əldə etməyə yönəldilən, müştərilərə 
texnologiyaların və layihələrin hədəf 
bazarlarına çıxarılması xidmətlərinin 
göstərilməsində, bu sahədə fəaliyyətin 
əlaqələndirilməsində iştirak edən publik 
hüquqi şəxsdir.

3. Mərkəzin təsisçisinin 
səlahiyyətlərinin həyata keçirilməsi aşağı-
dakılara həvalə edilsin:

3.1. Azərbaycan Respublikasının 
Nazirlər Kabinetinə:

3.1.1. Mərkəzin nizamnaməsinin 
və nizamnamə fondunun miqdarının 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti ilə 
razılaşdırılmaqla təsdiq edilməsi, onların 
dəyişdirilməsi;

3.1.2. Mərkəzin idarəetmə orqanları-
nın yaradılması;

3.1.3. Mərkəzin strukturunun təsdiq 
edilməsi;

3.1.4. Mərkəzin Azərbaycan Respub-
likasının Prezidenti ilə razılaşdırılmaqla 
yenidən təşkili və ləğv edilməsi;

3.2. Azərbaycan Respublikasının Əqli 

Mülkiyyət Agentliyinə:
3.2.1. bu Fərmanın 3.1-ci bəndində 

qeyd edilənlər istisna olmaqla, “Publik 
hüquqi şəxslər haqqında” Azərbaycan 
Respublikası Qanununun 8.2-ci 
maddəsində publik hüquqi şəxsin 
təsisçisinin səlahiyyətlərinə aid edilmiş 
digər məsələlərin həlli.

4. Azərbaycan Respublikasının 
Nazirlər Kabineti bir ay müddətində:

4.1. Mərkəzin strukturunu və 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
ilə razılaşdırılmaqla nizamnaməsini təsdiq 
etsin;

4.2. fəaliyyətinin təmin edilməsi 
məqsədilə Mərkəzin maddi-texniki təminatı 
məsələlərinin həlli üçün tədbirlər görsün;

4.3. bu Fərmandan irəli gələn digər 
məsələləri həll etsin.

5. Azərbaycan Respublikasının Əqli 
Mülkiyyət Agentliyi bu Fərmandan irəli 
gələn məsələləri həll etsin.

İlham ƏLİYEV 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı şəhəri, 6 aprel 2021-ci il

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev 
Zaur Mikayılovu Meliorasiya və Su 
Təsərrüfatı Açıq Səhmdar Cəmiyyətinin 
sədri vəzifəsinə təyin olunması ilə 
əlaqədar videoformatda qəbul edərkən, 
bu barədə ətraflı məlumat verib: “Bu sahə 
prioritet sahələrdən biridir. Mən bu sahəyə 
həmişə çox böyük diqqət göstərmişəm. 
Bu gün, indiki şəraitdə bu sahənin 
əhəmiyyəti daha da artır. Son illər ərzində 
bu sahədə böyük işlər görüldü. Köhnə 
infrastrukturun təmiri ilə bağlı əsaslı işlər 
görülmüşdür. Çünki əsas infrastruktur 
sovet dövründə yaradılmışdı və vaxt 
keçdikcə yararsız vəziyyətə düşmüş-
dü, ona görə buna ehtiyac var idi. Eyni 
zamanda, mənim təşəbbüsümlə bir neçə 
böyük su anbarı inşa edilmişdir. Əgər vax-
tında bu su anbarları inşa edilməsəydi, bu 
gün meliorasiya sahəsində bizim böyük 
problemlərimiz ola bilərdi. Eyni zamanda, 
içməli su təminatı da Meliorasiya və Su 
Təsərrüfatı Səhmdar Cəmiyyəti tərəfindən 
həmişə diqqət mərkəzində olmuşdu. 
Cəmiyyət ölkəmizdə bir neçə içməli su 
layihəsini də icra etmişdir”.

Dövlətimizin başçısı çıxışında bütün 
bunlarla yanaşı, sözügedən sahədə 
qarşıya qoyulan məqsədə hələ tam nail 
olunmadığını qeyd edərək, hazırda içməli 
su və meliorasiya layihələrinin gündəlikdə 
ən vacib məsələlər kimi durduğunu 
diqqətə çatdırıb.

Azərbaycan Prezidenti nitqində su 
təsərrüfatı və meliorasiya sistemində 
nəzərə çarpan, ciddi narahatlıq doğuran 
səhvlər barədə ətraflı bəhs edib, növbəti 
illərdə isə yol verilən çatışmazlıqların 
aradan qaldırılması, vahid idarəetmə 
mexanizminin işlənilib  hazırlanması və 
ardıcıl şəkildə qısamüddətli, ortamüddətli 
və uzunmüddətli fəaliyyət planının   icrası 
zəruriliyini vurğulayıb. 

Dövlətimizin başçısı çıxışında öz 
təşəbbüsü ilə inşa edilmiş Taxtakörpü su 
anbarının əhəmiyyətinə toxunarkən, bu 
infrastrukturun suvarma ilə yanaşı, Bakı-
nın da içməli su ilə təminatında mühüm rol 
oynadığını xatırladıb: “Çünki Taxtakörpü-
Ceyranbatan su kanalının çəkilməsi Cey-
ranbatan su anbarında suyun səviyyəsinin 

lazımi səviyyədə saxlanmasına şərait 
yaratmışdır. Əgər biz son iki ilin quraqlığı-
nı nəzərə alsaq, birmənalı şəkildə demək 
olar ki, vaxtilə Taxtakörpü su anbarı və su 
kanalı tikilməsəydi, Bakıda çox kəskin su 
problemi olacaqdı. Taxtakörpü su anba-
rından sonra Şəmkirçay su anbarı inşa 
edilmişdir. Beləliklə, ölkəmizin həm şimal, 
həm də qərb bölgələrində vaxtilə suvarıl-
mayan on minlərlə hektar torpağa su ve-
rilmişdir. Artıq bu, özünü kənd təsərrüfatı 
istehsalının, məhsuldarlığın artmasında 
göstərir”.

Ölkə rəhbəri meliorativ tədbirlərin res-
publikamızın həyatında önəmli rol daşı-
dığını diqqətə çatdıraraq, su anbarları və 
kanalların tikintisinin infrastruktur layihələr 
arasında həmişə prioritet yerdə olduğunu, 
bundan sonra da məsələyə bu yöndə 
yanaşılacağını vurğulayıb. Eyni zamanda, 
suyun səmərəli istifadəsinə də xüsusi 
diqqət yetiriləcəyini bildirib. Dövlətimizin 
başçısı bu sahədə əldə edilən uğurlarla 
yanaşı, müəyyən çətinliklərin, çatışmaz-
lıqların olduğunu və bunların aradan 
qaldırılmasının zəruriliyini də diqqətə 
çatdırıb.    

Prezident İlham Əliyev son illər 
ərzində kənd təsərrüfatının dayanıqlı 
inkişafının su təminatının səmərəliliyi ilə 
bilavasitə bağlı olduğunu da qeyd edib: 
“Biz son illər ərzində vaxtilə suvarılmayan 
torpaqlara su gətirmişik. Bu torpaqların 
həcmi 100 min hektarlarla ölçülür. Vaxtilə, 
ümumiyyətlə, su görməyən torpaqlara, 
yaxud da ki, qismən suvarılan torpaqlara 
suyun verilməsi bu bölgələri canlandırdı 
və 100 minlərlə hektar torpağa su verildi.

Bu gün biz kənd təsərrüfatının 
müxtəlif sahələrində bu siyasətin 
təzahürlərini görürük. Bizim bəzi iri fermer 
təsərrüfatlarımızda, taxılçılıqla məşğul 
olan təsərrüfatlarda məhsuldarlıq bir hek-
tardan 50, 60, hətta 70 sentnerə çatır. Bu, 
Avropanın aparıcı ölkələrinin səviyyəsinə 
uyğundur və ona bərabərdir. Burada, 
əlbəttə ki, təkcə suvarma işləri yox, eyni 
zamanda, digər tədbirlərin də xüsusi 
çəkisi var. Ancaq suvarma olmadan 
məhsuldarlıqdan söhbət gedə bilməz”.

Dövlətimizin başçısı Azərbaycanda 

son illər ərzində aqrar sektorda su 
təminatının yaxşılaşdırılması, eləcə də 
digər mühüm tədbirlərin həyata keçirilməsi 
nəticəsində ərzaq təhlükəsizliyində 
yüksək göstəricilərin əldə edilməsinə,  
kənd təsərrüfatının bir sıra sahələrinin, o 
cümlədən pambıqçılığın dirçəldilməsinə 
nail olunduğunu bildirib. 

Ölkə rəhbəri qeyd edib ki, təqribən 
5-6 il bundan əvvəl pambıqçılıq tamamilə 
məhv olmuşdu və respublikada cəmi 
20-30 min ton pambıq yığılırdı. Gö-
rülmüş tədbirlər nəticəsində keçən il 
rekord göstərici əldə edildi – 330 min 
tondan çox pambıq yığıldı və hektardan 
məhsuldarlıq 33 sentnerdən çox oldu. 
“Yəni, əgər sovet dövrünün ən uğurlu 
illəri ilə müqayisə etsək, deyə bilərik 
ki, ancaq sovet dövründə cəmi iki ildə 
hektardan məhsuldarlıq 33 sentnerdən 
çox olmuşdur. Yəni, bütün bunların 
təməlində məqsədyönlü siyasət və 
aidiyyəti qurumların koordinasiyalı şəkildə 
fəaliyyətinin təkmilləşməsi dayanır. Kənd 
təsərrüfatında məhsuldarlığın artırılması 
bizim üçün bundan sonra da prioritet 
məsələlərdən biri olacaq”.

Prezident İlham Əliyev nitqində bütün 
bunlarla bərabər, diqqəti qarşıda duran 
vəzifələrə də yönəldib:

– idarəetmədə müasir yanaşma tətbiq 
edilməlidir;

– müasir texnologiyaların ölkəmizə 
gətirilməsinə xüsusi önəm verilməlidir. 
Çünki bundan sonra meliorativ tədbirlər, 
necə deyərlər, dədə-baba üsulu ilə aparıl-
mamalı, sudan səmərəli istifadəyə xüsusi 
diqqət yetirilməlidir;

– itkilərin böyük həcmdə olması 
narahatlıq doğurur. Bu, bəzi hallarda təbii 
xarakter alır, amma müəyyən vaxtlarda 
səhlənkarlıq ucbatından baş verir. Uçotun 
olmaması, əlbəttə ki,  işi çətinləşdirir. Ona 
görə tam uçot aparılmalıdır;

– kanalların təmiri və yenidən qurul-
ması da önəmli vəzifələrdən biridir. Belə 
ki, sovet vaxtında çəkilmiş kanalların 
əksəriyyəti torpaq kanallar idi. Onların 
böyük hissəsi bu gün də istismardadır. 
Əlbəttə, torpaq kanallar suyun istənilən 
həcmdə ötürülməsinə imkan vermir, itkilər 
əsasən buna görə yaranır, eyni zamanda, 
torpağın şoranlaşmasına gətirib çıxarır. 
Ona görə də torpaq kanalların yüksək tex-
nologiyalar əsasında qurulmasına önəm 
verilməli,  bu sahə ilə məşğul olan aparıcı 
şirkətlərlə sıx təmaslar qurulmalıdır.

Prezident İlham Əliyev çıxışında 
Meliorasiya və Su Təsərrüfatı Açıq 
Səhmdar Cəmiyyətinin yeni sədrinə  
suyun istifadəsində israfçı münasibətə, 
onun ədalətsiz bölüşdürülməsi hallarına 
son qoyulması, su xətlərinin üzərində 
çoxsaylı qanunsuz birləşmələrin ləğv 
edilməsi kimi xoşagəlməz vəziyyətin ara-
dan qaldırılması üçün konkret tapşırıqla-
rını da verib.

(ardı 5-ci səhifədə)

 � Aprelin 6-da Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatının İsveçrənin 
Cenevrə şəhərində yerləşən mənzil qərargahında təşkilatın Baş 
direktoru Tedros Adhanom Qebreyesusun təşəbbüsü ilə Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin videomüraciəti təqdim 
olunub. Qeyd edək ki, tədbirdə 4 ölkənin dövlət və hökumət başçısının 
videomüraciəti yayımlanıb. AZƏRTAC Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyevin videomüraciətini təqdim edir. Ümumdünya 
Səhiyyə Təşkilatının Baş direktoru Tedros Adhanom Qebreyesus 
dedi: – İndi isə pandemiya ilə bağlı təcrübəsi və pandemiyanın 
kəskin fazasının mümkün qədər tez bitməsi üçün hansı tədbirlərin 
görülməsinin vacib olması barədə danışmaq üçün sözü Zati-aliləri, 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevə verirəm.

Biz 1950-ci ildən etibarən hər il 
aprelin 7-də Ümumdünya Sağlamlıq 
Gününü qeyd edirik. Lakin 2021-ci ildə 
sağlamlığın əhəmiyyəti daha da artmış-
dır. Müasir, davamlı, yüksəkkeyfiyyətli 
səhiyyə sisteminə sahib olmaq hər bir 
ölkə üçün prioritetdir.

Hazırda Azərbaycanda səhiyyə 
sistemində əhəmiyyətli dəyişikliklər baş 
verir. Azərbaycan icbari tibbi sığor-
ta tətbiq etməklə ilkin tibbi yardımı 
gücləndirir, təcili tibbi yardım xidmətlərini 
yeniləyir, ölkədə elektron səhiyyə plat-
forması və dövlət səhiyyə hesablarını 
istifadəyə verməklə rəqəmsallaşmanı 
təmin edir. 

Bu arada, COVID-19 pandemiya-
sının ikinci ili bütün dünyada səhiyyə 
sistemlərinə böyük təzyiq göstərməyə 
davam edir.

Azərbaycan COVID-19 pandemi-
yasına qarşı qlobal səyləri səfərbər 
edən ilk ölkələrdən biri olub. Bizim 

təşəbbüsümüzlə 2020-ci ilin aprelində 
Türk Şurasının Zirvə toplantısı, 2020-ci 
ilin mayında Qoşulmama Hərəkatının 
Zirvə toplantısı və 2020-ci ilin dekabrın-
da BMT Baş Assambleyasının dövlət və 
hökumət başçıları səviyyəsində xüsu-
si sessiyası keçirilib. Azərbaycan öz 
beynəlxalq məsuliyyətinə sadiq olaraq 
Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatına 10 
milyon ABŞ dolları həcmində könüllü 
maliyyə yardımı ayırıb. Biz, həmçinin 
30-dan çox ölkəyə koronavirusla 
mübarizədə birbaşa humanitar və 
maliyyə yardımı göstərmişik.

Builki Ümumdünya Sağlamlıq Günü 
“Daha ədalətli və daha sağlam dünyanın 
qurulması” mövzusuna həsr olunub. 
Bu mənada peyvəndlərin bərabər və 
ədalətli şəkildə paylanması məsələsi 
mühüm əhəmiyyət kəsb edir. Bununla 
belə, peyvəndlərin inkişaf etməkdə 
olan və inkişaf etmiş ölkələr arasında 
qeyri-bərabər və ədalətsiz paylanması 

bizi dərindən narahat edir. Bəzi ölkələr 
ehtiyacı olduğundan dəfələrlə çox 
peyvənd tədarük edir. Aydındır ki, belə 
şəraitdə digər ölkələr peyvənd qıtlığı ilə 
üzləşəcək.

Azərbaycan peyvəndlərin paylanma-
sında ədalətliliyi dəstəkləyərək BMT-nin 
İnsan Hüquqları Şurasında “Koro-
navirus pandemiyası ilə mübarizədə 
bütün ölkələrin peyvəndlərə bərabər, 
məqbul qiymətə, vaxtında və univer-
sal əlçatanlığının təmin edilməsi” adlı 
qətnamə layihəsi irəli sürüb. Qətnamə 
bu il martın 23-də konsensus əsasında 
qəbul edilib.

Azərbaycan, həmçinin COVAX 
təşəbbüsünə qoşulan və onu dəstəkləyən 
ilk ölkələrdən biri olub. Biz və bütün 
beynəlxalq ictimaiyyət bu təşəbbüsün 
pandemiya ilə mübarizədə əməkdaşlıq və 
həmrəylik modeli olmağını gözləyir.

Biz pandemiyanın öhdəsindən 
yalnız birlikdə gələcək və normal həyata 
qayıdacağıq.

Ümumdünya Sağlamlıq Gününüz 
mübarək! 

* * *
Tedros Adhanom Qebreyesus: 
– Təşəkkür edirəm, Prezident 

Əliyev. Mən Sizin peyvəndlərə 
bərabərhüquqlu, məqbul qiymətə, 
vaxtında və universal əlçatanlığın təmin 
olunması ilə bağlı BMT-nin İnsan Hü-
quqları Şurasında göstərdiyiniz liderliyi 
alqışlayıram və peyvəndlərin ədalətli 
şəkildə paylanılması üçün tərəfimizdən 
daha çox işlərin görülməli olması ilə 
bağlı fikrinizlə razıyam.

Həm azad edilmiş torpaqlarda, 
həm də ölkəmizin digər yerlərində 
bizim bütün su ehtiyatlarımızın 
potensialı dəqiq təhlil olunmalıdır. 
Bu su ehtiyatlarından maksimum 
səmərə ilə istifadə etmək üçün 
konkret proqramlar və təkliflər təqdim 
edilməlidir. Beləliklə, bu sahədə 
görüləcək işlər çoxdur, həm azad 
edilmiş torpaqlarda, həm də digər 
ərazilərdə. Əsas prinsip müasirlik, 
ekoloji təhlükəsizlik və maksimum 
səmərəlilik olmalıdır ki, Azərbaycan 
vətəndaşları, kənd təsərrüfatı 
ilə məşğul olan vətəndaşlar öz 
həyatlarında müsbət dəyişiklikləri 
görsünlər. Əminəm ki, bu, belə də 
olacaq.

İlham ƏLİYEV
Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti

Azərbaycanda 18 il ərzində infrastruktur layihələri uğurla həyata 
keçirilib. Bu isə ölkəmizin müasirləşdirilməsinə, qeyri-neft sektorunun, 
xüsusən də regionların inkişafına mühüm təsir göstərib, işsizlik 
probleminin həllində, əhalinin həyat şəraitinin yaxşılaşdırılmasnda 
böyük rol oynayıb.  

Ötən müddətdə kənd təsərrüfatını stimullaşdırmaq üçün böyük 
həcmli meliorasiya tədbirləri görülüb. Yüz minlərlə hektar torpağın 
meliorasiya vəziyyəti yaxşılaşdırılıb və suvarılan sahələr dövriyyəyə 
buraxılıb. Taxtakörpü, Şəmkirçay, Tovuzçay, Göytəpə nəhəng su 
anbarları tikilib. Bunun nəticəsidir ki, meliorasiya sahəsində ciddi 
problemlərlə qarşılaşılmayıb. İçməli su təminatı da Meliorasiya və Su 
Təsərrüfatı Səhmdar Cəmiyyəti tərəfindən daim  diqqət mərkəzində 
olub. Belə ki, adı çəkilən qurum ölkəmizdə bir neçə içməli su layihəsini 
də uğurla icra edib.

Azərbaycanın su təhlükəsizliyinin 
təmin edilməsi prioritet istiqamətdir

Prezident İlham Əliyevin Ümumdünya 
Sağlamlıq Günü münasibətilə videomüraciəti



7 aprel 2021-ci il, çərşənbə 5
“Masdar” şirkəti ilə müqavilələr imzalanıb

Energetika Nazirliyindən verilən 
məlumatda bildirilir ki, nazir Pərviz 
Şahbazov xarici investisiya əsaslı bu 
layihəni qlobal çağırışlara, ölkə iqtisa-
diyyatının dayanıqlı və şaxələndirilmiş 
inkişafı, eləcə də energetika sektorun-
da aparılan islahatların məqsədlərinə 
cavab verməsi aspektində 
qiymətləndirib: “Növbəti 10 il ərzində 
bərpa olunan enerji mənbələrindən 
geniş istifadə etməklə Azərbaycanın 
“yaşıl artım” ölkəsinə çevrilməsi 
dövlət başçısı cənab İlham Əliyev 
tərəfindən sosial-iqtisadi inkişafı təmin 
edəcək Milli Prioritetlərdən biri kimi 
müəyyənləşdirilib. Təxminən, 200 mil-
yon ABŞ dolları dəyərində günəş elekt-
rik stansiyası üzrə bu müqavilələri imza-
lamaqla bərpa olunan enerji və karbon 
emissiyaları ilə bağlı hədəflərimizə 
daha bir addım yaxınlaşırıq. Bakı şəhəri 
və Abşeron rayonunda tikiləcək günəş 
elektrik stansiyası, təxminən, ildə 500 
milyon kVt•saat elektrik enerjisinin 
istehsalına, 110 milyon kub metr təbii 
qaza qənaət edilməsinə, 200 min ton 
karbon emissiyasının azaldılmasına, 
yeni iş yerlərinin yaradılmasına, eyni 
zamanda digər investorların yeni 
layihələrə cəlbinə yol açacaqdır“.

Tədbirdə BƏƏ-nin sənaye və 
yüksək texnologiyalar naziri, “Masdar” 
şirkətinin idarə heyətinin sədri Sultan 
Ahmed Al Jaberin və enerji və inf-
rastruktur naziri Süheyl Məhəmməd 
əl-Məzruinin videomüraciətləri 
təqdim edilib. BƏƏ-nin sənaye və 
yüksək texnologiyalar naziri, “Mas-
dar” şirkətinin idarə heyətinin sədri 
Sultan Ahmed Al Jaber deyib: “BƏƏ 
“Masdar” şirkəti vasitəsilə dünyanın 
30-dan çox ölkəsi ilə bərpa olunan 
enerji sahəsində 11 QVt-lıq gücə malik 

layihələr üzrə əməkdaşlıq edir. Bu gün 
biz Azərbaycanda bərpa olunan enerji 
sahəsində ilk layihəmizə başlamaq-
dan qürur duyuruq. 230 MVt gücündə 
sənaye miqyaslı günəş enerjisi layihəsi 
ilə tərəfdaşlığımız yalnız təmiz enerji 
hədəfinə nail olmayacaq, həmçinin bilik, 
bacarıq və iş yerləri yaratmağa kömək 
edəcəkdir.” 

Enerji və infrastruktur naziri Süheyl 
Məhəmməd əl-Məzrui isə ölkəmizin 
bərpa olunan enerjinin inkişafı və istixa-
na effekti yaradan qaz emissiyalarının 
35 faiz azaldılması ilə bağlı strategiya-
sının icrasında iştiraklarına yaradılan 
imkanlara görə ölkəsi və "Masdar" 
şirkəti adından Azərbaycan Respub-
likasının Prezidentinə təşəkkürünü 
çatdırıb: “Azərbaycan ilə “Masdar” 
arasında bu mühüm sənədlərin imza-
lanmasına gətirib çıxaran rəqabət və 
ədalətli proseslər vasitəsilə ən yeni 
texnologiyaların və münasib qiymətlərin 
cəlb edilməsinə nail olunub. Biz 
gələcəkdə daha çox layihə icra etməklə 
Azərbaycanla olan əməkdaşlığımızın 
davamını səbirsizliklə gözləyirik.”

Tədbirdə, həmçinin “Azərenerji” 
ASC-nin prezidenti Baba Rzayev də 
çıxış edərək, öz enerji təhlükəsizliyini 
təmin etməklə bərabər elektrik enerjisi-

nin ixracatçısına çevrilən Azərbaycanın 
enerji istehsalını bərpa olunan enerji 
mənbələri vasitəsilə  şaxələndirmə 
kursunda külək və günəş enerjisi üzrə 
pilot layihələrin mühüm əhəmiyyət daşı-
dığını bildirib: “İmzalanan müqavilələrə 
əsasən şirkət tərəfindən inşa ediləcək 
230 MVt gücündə elektrik stansiyasının 
şəbəkəyə qoşulması və stansiyada is-
tehsal olunacaq elektrik enerjisinin satın 
alınması “Azərenerji” ASC tərəfindən 
həyata keçiriləcəkdir. Elektrik stansiyası 
“Cənub” yarımstansiyasına qoşulmaqla 
enerji sisteminə inteqrasiya oluna-
caqdır. Biz birlikdə bu müqavilələrin 
vaxtında və yüksək səviyyədə icrasına 
nail olacağıq”.

“Masdar” şirkətinin baş icraçı 
direktoru Mohamed Jameel Al Ramahi 
isə Azərbaycanın bərpa olunan enerji 
sahəsində qəti addımlarla irəlilədiyini 
və belə layihələrlə dünyada iqlim 
dəyişikliyinə qarşı mübarizəyə töhfə 
verdiyini vurğulayaraq, “Masdar”ın 
bütün tərəflərə faydalı olacaq bu 
layihəyə tam dəstəyini ifadə edib: 
““Masdar” şirkəti olaraq Azərbaycanda 
xarici investisiyalara və dövlət-özəl 
tərəfdaşlığına əsaslanan ilk günəş 
sənaye layihəsinin bir hissəsi olmaq-
dan, daha təmiz və davamlı elektrik 

enerjisi istehsalına aparan yolda fəal 
strateji tərəfdaşınız olmaqdan qürur 
duyuruq. Biz birlikdə mühəndislik 
simvolu olan, yeni iş yerlərinin yaradıl-
masına və ölkənin infrastrukturunda 
uzunmüddətli müsbət dəyişikliklərə 
səbəb olacaq və bütün regionun heyran 
qalacağı möhtəşəm bir layihə həyata 
keçirəcəyik.”

Xatırladaq ki, “Energetika sekto-
runda islahatların surətləndirilməsi 
haqqında” Azərbaycan Respublika-
sı Prezidentinin 2019-cu il 29 may 
tarixli 1209 nömrəli sərəncamına 
uyğun olaraq bərpa olunan enerji 
sahəsinin inkişafı məqsədilə 10-a yaxın 
beynəlxalq enerji şirkəti, o cümlədən 
“Masdar” şirkəti ilə əməkdaşlıq edilərək, 
şirkətlərin investisiya layihələri ilə bağlı 
təklifləri hərtərəfli şəkildə təhlil olun-
muş və yüksək rəqabət və şəffaflıq 
mühitində üç mərhələdə seçim prosesi 
həyata keçirilmişdir. Seçim prosesinin 
nəticəsinə müvafiq olaraq Səudiyyə 
Ərəbistanı Krallığının “ACWA Power” və 
Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin “Mas-
dar” şirkətləri ilə 2020-ci ilin 9 yanvar 
tarixində bərpa olunan enerji üzrə pilot 
layihələrin həyata keçirilməsi ilə bağlı 
İcra müqavilələri imzalanmışdır. İcra 
müqaviləsi üzrə 230 MVt gücündə 
günəş elektrik stansiyasının reallaşdı-
rılması ilə bağlı məsələlərin icrası da 
“Bərpa olunan enerji mənbələrindən 
istifadə sahəsində pilot layihələrin 
həyata keçirilməsi tədbirləri haqqında” 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
5 dekabr 2019-cu il tarixli 1673 nömrəli 
sərəncamı ilə yaradılmış Komissiyanın 
fəaliyyəti çərçivəsində əlaqələndirilmiş 
şəkildə təmin edilir. 

“Xalq qəzeti”

Energetika Nazirliyi və ”Azərenerji” ASC ilə Birləşmiş Ərəb 
Əmirliklərinin “Masdar” şirkəti arasında 230 MVt gücündə 
günəş elektrik stansiyası layihəsi üzrə “İnvestisiya müqaviləsi”, 
“Enerji alqı-satqı müqaviləsi” və “Ötürücü şəbəkəyə qoşulma 
müqaviləsi” imzalanıb. Müqavilələri Azərbaycan tərəfindən ener-
getika naziri Pərviz Şahbazov və “Azərenerji” ASC-nin prezidenti 
Baba Rzayev, “Masdar” şirkəti tərəfindən isə baş icraçı direktor 
Mohamed Jameel Al Ramahi imzalayıb. 

Azərbaycanın su təhlükəsizliyinin 
təmin edilməsi prioritet istiqamətdir
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Azərbaycan Prezidenti çıxışında 
yuxarıda qeyd edilənlərlə bərabər, 
işğaldan azad edilmiş torpaqlarda 
meliorativ tədbirlərin görülməsi ilə bağlı 
fikirlərini də bildirib: “Azad edilmiş tor-
paqlarda bizim böyük su mənbələrimiz 
mövcuddur və su mənbələrimiz orada 
formalaşır. Biz uzun illər ərzində, 30 
ilə yaxın müddətdə bu imkanlardan 
məhrum idik. Ermənistan Azərbaycana 
qarşı işğalçılıq siyasətini, o cümlədən 
bu sahədə də aparırdı və bizə qarşı 
ekoloji terror təşkil edilmişdir. Meşələrin 
qırılması, qoruqların məhv edilməsi - 
54 min hektar meşə sahəsi ermənilər 
tərəfindən kəsilib, dağıdılıb, talanıb, 
oğurlanıb və bu, böyük cinayətdir. 
Dəymiş bütün ziyan indi hesablanır, 
o cümlədən bu ziyan da hesablana-
caq...”. 

Dövlətimizin başçısı Sərsəng və 
Suqovuşan su anbarlarının 1970-
ci illərdə ulu öndər Heydər Əliyevin 
təşəbbüsü və rəhbərliyi ilə tikilərək, 
həmin anbarlar hesabına Ağdam, 
Tərtər, Goranboy, Bərdə kimi kənd 
təsərrüfatı rayonlarında suvarma işləri 
aparıldığını bildirib. Prezident İlham 
Əliyev, eyni zamanda, erməni bar-
barları tərəfindən Qarabağ və ətraf 
ərazilərimizin işğalından sonra bu 
mühüm infrastrukturların da düşmən 
nəzarətində olduğunu, Sərsəng su 
anbarının suyunun qışda ekoloji ziyan 
vurmaq üçün qəsdən buraxıldığını, 
yaz-yay aylarında isə kəsildiyini deyib.   

Yeri gəlmişkən, ermənilərin insan-
lığa sığmayan bu hərəkətlərindən çıxış 
yolu kimi, ölkə rəhbərinin tapşırığı ilə 
o bölgənin suvarılması üçün xüsusi 

tədbirlər planı hazırlanmış, orada 
yüzlərlə subartezian quyusu qazıl-
mışdı. Ancaq Suqovuşan qəsəbəsi 
azad edilərkən Suqovuşan su anbarı 
da nəzarətə götürüldü. Yalnız bundan 
sonra  Ağdam, Tərtər, Bərdə, Goranboy 
və digər rayonlarımızın su təminatının 
böyük dərəcədə yaxşılaşması imkanı 
yarandı.  Ümumiyyətlə, Suqovuşanın 
böyük hərbi-strateji əhəmiyyəti ilə 
bərabər, eyni zamanda, mühüm iqti-
sadi önəmi də var. Bununla bağlı bəzi 
məqamlara diqqət yetirək.  Sərsəng 
və Suqovuşan (keçmiş Madagiz) su 
anbarları enerji təyinatlı anbarlardır. 
Sərsəng su anbarı 50 mqvt, Mada-
giz-1 su anbarı 4,8 mqvt və Madagiz-2 
su anbarı isə 3 mqvt gücə malikdir. 
Həcmi ən böyük olan su anbarı isə 
Sərsəngdir. Bu, yalnız Qarabağda de-
yil, ümumiyyətlə, Ermənistan da daxil 
olmaqla ən böyük su anbarıdır.

1976-cı ildə Tərtərçayın üzərində, 
keçmiş Ağdərə, indiki Tərtər rayonu 
ərazisində inşa edilən  Sərsəng su 
anbarının ümumi su tutumu isə 565 
milyon kubmetrdir. Onun istifadəyə 
yararlı olan tutumu 495 milyon kubmetr, 
bəndinin hündürlüyü 126 metr və uzun-
luğu 550 metrdir. Sərsəng su anbarı 
bəndinin hündürlüyünə görə, ən hündür 
bəndli su anbarlarından biridir. Sərsəng 
su anbarından buraxma sistemi ilə 
“Sərsəng” HES istiqamətinə saniyədə 
70 kubmetr buraxıla bilər. Bundan 
başqa su anbarının suvarma kilidləri 
də var. Zərurət olduğu halda, melio-
rasiya məqsədilə anbardan saniyədə 
30 kubmetr su buraxıla bilər. Sərsəng 
su anbarından şərqə doğru Tərtərlə 
müqayisədə aşağı axın istiqamətində 

Suqovuşan su anbarı yerləşir. Onunla 
yanaşı olan HES sovet dönəmində inşa 
edilib və həmin dövrdə su anbarı kənd 
təsərrüfatında suvarma məqsədilə də 
istifadə edilib. 2012-ci ildə “Madagiz-1” 
və “Madagiz-2” kiçik hidro elektrik 
stansiyaları istismara verilib. Məlumata 
görə, Madagiz su anbarının ümumi 
tutumu 5 milyon kubmetrdir təşkil edir.

Ermənistanın Azərbaycana qarşı 
apardığı təcavüzkar müharibəyə qədər 
Aran Qarabağın rayonlarını əhatə edən 
97 min hektar məhsuldar torpağın su-
varılması Tərtərçay üzərində qurulmuş 
Sərsəng, Madagiz su anbarları, Sağ və 
Sol Sahil magistral kanalları vasitəsilə 
həyata keçirilib. 25 ildən artıqdır ki, su 
anbarlarının işğal altında olması Ağ-
dam, Ağcabədi, Tərtər, Bərdə, Yevlax 
və Goranboy rayonlarında əkinlərin 
suvarma suyu ilə təminatında çətinliklər 
yaradıb. Odur ki, dövlətimiz tərəfindən 
həmin ərazilərdəki əkin sahələrinin 
suvarma suyuna olan tələbatının 
ödənilməsi üçün ardıcıl tədbirlər görü-
lüb.

Suqovuşan su anbarı və kanal-
lar işğal altına düşməmişdən əvvəl 
Azərbaycanın iqtisadi inkişafında, xal-
qın rifahının yaxşılaşmasında böyük rol 
oynayıb, bunun nəticəsində Qarabağın 
kənd təsərrüfatı sürətlə inkişaf edib. 
Təəssüf ki, respublikamız üçün böyük 
həyati əhəmiyyətə malik olan Sərsəng 
və Suqovuşan su anbarları, Sağ və 
Sol Sahil magistral kanalları və beton 
üzlüklü paylayıcı kanallar 1992-ci ildən 
işğal altında düşüb.

Azərbaycan Prezidenti çıxışında 
vurğulayıb ki, Ağdam, Tərtər, Bərdə, 
Goranboy və digər rayonların su 

təminatını şərtləndirən kanallar da 
uzun illər ərzində istifadəsiz qaldığın-
dan yararsız hala düşüb. İndi həmin 
infrastrukturun vəziyyətinin öyrənilməsi 
üçün təhlil aparılmalı, su təminatı bərpa 
edilərək qaydaya salınmalıdır.     

Bütün bunlarla bərabər, işğaldan 
azad edilən ərazilərimizdəki digər su 
anbarlarının, böyük çay resurslarının 
potensialı da araşdırılmalı, çayların 
məcrası ilə bağlı düzgün təhlil aparıl-
malı, onlardan necə səmərəli istifadə 
etməyin yolları öyrənilməlidir.  

Prezident İlham Əliyev çıxışında, 
həmçinin qeyd edib: “Azad edilmiş 
torpaqlarda su anbarlarının tikintisinə 
ehtiyac varmı, yoxmu, bu məsələyə də 
mütləq baxılmalıdır. Əlbəttə ki, azad 
edilmiş torpaqlarda bizim ən böyük su 
mənbəyimiz qonşu İranla sərhəddə 
yerləşən Xudafərin və Qız Qalası 
su anbarlarıdır. Bunlar çox böyük su 
anbarlarıdır. Xudafərin su anbarının 
həcmi 1,6 milyard kubmetrdir, çox 
böyük su anbarıdır. Bu su anbarından 
istifadə etmək üçün əlbəttə ki, əlavə inf-
rastruktur layihələri icra edilməlidir. İlk 
növbədə, kanallar çəkilməlidir ki, azad 
edilmiş torpaqlara - Zəngilan, Cəbrayıl, 
Qubadlı və digər bölgələrə biz bu 
su anbarlarından su götürüb, ondan 
səmərəli şəkildə istifadə edə bilək. Bu, 
bizim böyük potensialımızdır”.

Dövlətimizin başçısı nitqinin so-
nunda meliorasiya və su təsərrüfatının 
inkişafına hər zaman prioritet istiqamət 
kimi yanaşdığını, sözügedən sektorda 
önəmli layihələr həyata keçirildiyini 
bildirərək, əldə edilən nailiyyətlərlə 
kifayətlənilməməsini, bu sahəyə 
müasir menecment gətirilməsinin, yeni 
idarəetmə sisteminin yaradılmasının 
zəruriliyini vurğulayıb. Bunlar üçün 
əsas şərtin isə müasir menecment, 
müasir idarəetmə, dürüstlük, təmizlik 
və vicdan olduğunu bildirib.     

Vaqif  BAYRAMOV,  
“Xalq qəzeti”

Ləğv edilmiş Milli Təhlükəsizlik Nazirliyinin korrupsiya cinayətlərinə 
yol verməkdə təqsirləndirilən iki vəzifəli şəxsi həbs edilib

Azərbaycan Respublikasının ləğv edilmiş Milli Təhlükəsizlik 
Nazirliyinin vəzifəli şəxsləri tərəfindən qanunsuz hərəkətlərə məruz 
qalmalarına dair ayrı-ayrı şəxslərin müraciətləri ilə əlaqədar əvvəllər 
başlanmış cinayət işi üzrə istintaq davam etdirilir.

Baş Prokurorluğun mətbuat 
xidmətindən AZƏRTAC-a verilən 
məlumata görə, istintaqla Şixəliyev 
Mövlam Məmmədismayıl oğlunun 
MTN-nin İstintaq Baş İdarəsinin rəisi 
vəzifəsində işlədiyi dövrdə tabeliyində 
olan şəxslərlə birlikdə 9 halda cinayət 
işləri üzrə sübutları saxtalaşdırmasına, 
vəzifə səlahiyyətlərindən sui-istifadə 
edərək müxtəlif korrupsiya cinayətləri 
törədərək külli miqdarda rüşvət tələb 
etməsinə və almasına, 4 halda isə ayrı-

ayrı şəxslərin külli miqdarda əmlaklarını 
və pul vəsaitlərini hədə qorxu ilə tələb 
edərək ələ keçirməsinə əsaslı şübhələr 
müəyyən edilib.

Həmçinin istintaqla həmin nazirliyin 
Hərbi əks-Kəşfiyyat İdarəsinin sabiq 
rəisi Şirinov Nizami Talış oğlunun qeyd 
olunan vəzifədə işlədiyi müddətdə 
müxtəlif şəxslərdən MTN-nin Akade-
miyasına qəbul etdirmək, xidmət yerini 
dəyişdirmək, habelə tabeliyində olan 
əməkdaşın işdən çıxarılması üçün 

müvafiq tədbirlərin görülməməsi, xidmət 
üzrə ümumi himayədarlıq edilməsi 
müqabilində 3 halda külli miqdarda 
rüşvət tələb edərək almasına, 3 halda 
isə ayrı-ayrı şəxslərin külli miqdarda 
əmlaklarını və pul vəsaitlərini hədə 
qorxu ilə tələb edərək ələ keçirməsinə, 
habelə vəzifə səlahiyyətlərindən 
sui-istifadə etməsinə əsaslı şübhələr 
müəyyən edilib.

 Mövlan Şıxəlıyev və Nizami 
Şirinov iş üzrə təqsirləndirilən şəxs 
qismində cəlb edilməklə, onlara Cinayət 
Məcəlləsinin 182.3.1-ci, 182.3.2-ci 
(ağırlaşdırıcı hallarda hədə qorxu 
ilə tələb etmə), 294.3-cü (sübutları 

saxtalaşdırma), 311.3.1-ci, 311.3.2-ci, 
311.3.3-cü, 311.3.4-cü (ağırlaşdırı-
cı hallarda rüşvət alma), 341.2.1-ci, 
341.2.3-cü (ağırlaşdırıcı hallarda vəzifə 
səlahiyyətlərindən sui-istifadə etmə və 
vəzifə səlahiyyətlərini aşma) maddələri 
ilə ittiham elan edilib və barələrində 
Bakı hərbi məhkəməsinin qərarı ilə 
həbs qətimkan tədbiri seçilib.

 Hazırda cinayət işi üzrə 
təqsirli şəxslərin tam dairəsinin 
müəyyənləşdirilərək cinayət 
məsuliyyətinə cəlb edilməsi 
istiqamətində intensiv istintaq-əməliyyat 
tədbirləri davam etdirilir.

Beynəlxalq təşkilatlar 
Ermənistanın hərbi cinayətlərinə 
hüquqi-siyasi qiymət verməlidirlər

Ermənistan Respublikası adlı qurama dövlətin hərbi cinayətləri bütün dünyaya 
məlumdur. 1992-ci ildə törətdikləri Xocalı soyqırımından tutmuş 2017-ci ildə 2 yaşlı 
Zəhra Quliyevanı qətlə yetirmələrinədək, hətta bu tarixlərdən sonrakı dövrlərdə də 
həyata keçirdikləri təxribat və kriminal xarakterli əməllərindən hamı xəbərdardır. 
Buna görə də, rəsmi İrəvanın istər birinci, istərsə də ikinci Qarabağ müharibələrində 
insanlıq əleyhinə  atdıqları addımları Azərbaycanda və bütün dünyada hiddətlə 
pislənilir. 

Elə bu günlərdə dünya mətbuatının diqqət 
mərkəzindən düşməyən iki ədəd partlamış 
“İskəndər” operativ-taktiki raket qalıqlarının 
Şuşa şəhəri yaxınlığında aşkar edilməsi xəbəri 
də ölkə ictimaiyyətində təəccüb doğurmadı. 
Ona görə ki, azərbaycanlılar antihumanizm və 
faşizm xəstəliyindən əziyyət çəkən Ermənistan 
dövlətinin beynəlxalq hüquqa uzun illərdir 
saymazyana baxdıqlarını gözəl bilir və erməni 
rəhbərliyinin mənfur məqsədlərinə çatmaq 
naminə bir sıra konvensiyalarla qadağan 
edilmiş silahlardan belə yararlanmaqdan 
çəkinməyəcəyini yaxşı anlayırlar.

Ermənistan İkinci Qarabağ müharibəsi 
zamanı Azərbaycana qarşı “İskəndər” 
raketlərindən istifadə etməsi barədə açıqlama-
nı Ərazilərin Minalardan Təmizlənməsi üzrə 
Milli Agentliyin (ANAMA) təmsilçisi vermiş-
di. ANAMA rəsmisi bildirmişdi ki, onlar bu 
raketlərin qalıqlarına Şuşada ərazinin mina-
lardan təmizlənməsi zamanı rast gəlmişlər. Bu 
xəbər dünyanın aparıcı KİV-ində geniş əks-
səda doğurması ilə yanaşı, bir sıra cavablarını 
gözləyən suallar da doğurmuşdur. Belə ki, 
agentliyin mütəxəssisləri tərəfindən identifikasi-
ya nömrəsinə (9M723) baxış zamanı və əlavə 
araşdırma nəticəsində qalıqların “İskəndər-M” 
raketinə aid olduğu müəyyən edilmişdi. 

Açıq mənbələrdən əldə edilən məlumata 
görə, Rusiya Ermənistana “İskəndər -M” rake-
tinin sadələşdirilmiş variantı olan, 280 kilometr 
məsafəyədək uçan “İskəndər -E” raket komp-
leksi vermişdi. Bununla müqayisədə “İskəndər 
-M” raketi daha çox dağıdıcı qüvvəyə malikdir 
və 500 kilometrədək məsafə qət edə bilir. 
NATO-da raketin kod təyinatı “SS-26 STONE”, 
raketin maksimum məsafəsi 400 km, diametri 
920 mm, uzunluğu 7,2 metr, döyüş başlığının 
kütləsi 480 kq və raketin başlanğıc kütləsi 3 
800 kq-dır. Bəs belə olduğu halda, ermənilər 
“İskəndər -M” raketini necə əldə etmiş və Şu-
şaya zərbəni necə endirmişdilər? 

Görünən odur ki, bu dəfə də Ermənistan 
kriminal yollarla bu dağıdıcı silahlı əldə etməyi 
bacarmış və beynəlxalq konvensiyanı pozaraq 
İkinci Qarabağ müharibəsi zamanı Şuşaya 
dağıdıcı zərbə endirməyə çalışmışdır. Doğru-
dur, bu dəfə də ermənilər qeyri-peşəkarlıqlarını 
nümayiş etdirərək, məqsədlərinə çata bilməmiş 
və raket hədəfdən kənar əraziyə düşmüşdü. 

İstənilən halda yalnız başqa ölkənin 
arsenalında olan “İskəndər -M” raketinin 
Ermənistanın əlinə düşməsi ciddi araşdırma 
mövzusudur. “Bolşaya Aziya” telekanalının 
əməkdaşı Aleksandr Artamonov da belə düşü-
nür. “İskəndər” və ya Qarabağ müharibəsinin 
cəsusluq əks-sədası” başlıqlı məqaləsində ya-
zır ki, həqiqət daha dəhşətli oldu. Belə ki, rusi-
yalı müstəntiqlərin araşdırmalarına görə (artıq 
bu işin materialları Rusiya və Azərbaycan KİV-
ində geniş işıqlandırılır və müzakirə olunur), 
ixracatı qəti şəkildə qadağan olunmuş yüksək 
radiusa malik döyüş raketlərini cinayətkar 
qruplaşma anbardan silah tədarükçülərinə 
satılmış, onlar da öz “qənimətlərini” dərhal 
Ermənistana göndərmişlər.  A.Artamonov 
əlavə edir ki, ən çox ehtimal olunan versiya-
ya görə, hətta cinayətkar əməl üçün xüsusi 
olaraq İl-76 nəqliyyat təyyarəsi də alınmış və 
onun köməyi ilə yüklərin daşınması da həyata 
keçirilmişdi. Müəllif daha sonra əlavə edir 
ki, bu cür saxtakarlığın yüksək təhlükəsi və 
rəhbərliyin təcili əmri ilə Rusiya Müdafiə Na-
zirliyi və Rusiya Federal Təhlükəsizlik Xidməti 
əməkdaşlarının birgə səyləri ilə bir neçə gün 
ərzində həqiqətən, sözün əsl mənasında, araş-

dırma aparılmışdır.
A.Artamonov daha sonra yazır: “Görünən 

odur ki, cinayətkarların fəaliyyəti etnik qruplar 
vasitəsilə həyata keçirilmiş və geniş miqyasda 
inkişaf etdirilmişdir. Jurnalistlər materiallarda 
sərhədsiz Vətənimizin hər yerində – Moskva, 
Sankt-Peterburq, Xabarovsk, Oryol və Tula 
bölgələrində, Krasnoyarsk və Krasnodarda 
yerləşən müxtəlif ticarət mərkəzlərinin, dü-
kanların və hətta inşaat ofislərinin yer aldığını 
öyrənə bilmişlər”. 

Raketlərin oğurlanmasının və satışın 
qeyri-adi hal olduğunu vurğulayan müəllif 
əlavə edir ki, ancaq bundan da dəhşətlisi, 
ölkə daxilində və xaricə daşınmada gizli 
nəqliyyat şəbəkəsinin olmasıdır: “Əslində, 
söhbət Rusiya ərazisində xarici kəşfiyyatın 
fəaliyyətindən gedir. Üstəlik, bu işdə fayda 
götürən İrəvandır”. A.Artamonov düşünür ki, 
xoşbəxt bir təsadüf nəticəsində, qanunsuz 
olaraq əldə edilən və ünvan sahibinə çatdırılan 
silahlar, əslində, istifadə edilmədi və nəticəsiz 
qaldı. Müəllifin fikrincə, bu, Rusiya ordusunun 
uzaqgörənliyindən irəli gəlirdi: “Məsələ ondadır 
ki, hərbi anbarlarda heç bir “istifadə təlimatları” 
yoxdur. Yəni, raketi götürüb ondan istifadə 
edə bilmək, necə deyərlər, böyük bir fərqdir”. 
Bütün bunlar, A.Artamonovun fikrincə, rusiyalı 
müstəntiqlərin “forma geyən canavarları” sərt 
cəzalandırmalarına mane olmayacaq.

Məqalə müəllifi hesab edir ki, bu, 
həqiqətən də, Rusiya üçün yaxşı xəbərdir. 
A.Artamonovun sözlərinə görə, Azərbaycan da 
mürəkkəb vəziyyətin araşdırılması ilə bağlı Ru-
siyaya kömək etməklə iki Avrasiya ölkəsi ara-
sında dostluq və tərəfdaşlıq münasibətlərinin 
olduğunu təsdiqlədi. Müəllifin fikrincə, etibar ol-
duqda bir çox problemlərin öhdəsindən gəlmək 
olar. A.Artamonov çox sərt cəzanın tətbiq 
olunmasını da təklif edir: “İndi yalnız silahlı 
qüvvələrin sıralarında deyil, həm də silahların 
cinayət dövriyyəsində iştirak edə biləcək bir 
sıra mülki təşkilatların müəyyən edilməsi və 
təmizlənməsi üçün uzun və əziyyətli bir iş var, 
çünki əhatə dairəsi dəhşətli dərəcədə genişdir. 
Bu baxımdan Rusiya qanunvericilərinə qanun-
lara “Çin versiyasına uyğun” düzəliş etmələrini 
tövsiyə edirəm. Axı, yalnız müharibə dövrünün 
qanunlarına görə, Çində bu cür işlərə görə 
necə qəti şəkildə mühakimə olunduqları yaxşı 
bilinir. Bununla birlikdə, ÇXR-də, sadə korrup-
siya üçün belə çox güllələnmə icra edilir. Bəlkə 
də buna görə Çin min ildən çoxdur Çin olaraq 
qalır”.

Bir sözlə, hazırda “İskəndər -M” raketi-
nin ermənilər tərəfindən Azərbaycana qarşı 
istifadə etmələrinə çox az adam şübhələnir. 
ATƏT-in Minsk qrupunun keçmiş həmsədri, 
ABŞ-ın Azərbaycandakı sabiq səfiri, Atlan-
tik Şuranın (Atlantic Council) böyük elmi 
işçisi Metyu Brayza da Axar.az saytına 
müsahibəsində bildirmişdir ki, Ermənistanın 
Azərbaycana ən azı iki “İskəndər” raketi atdığı 
yəqinləşmişdir. Bu xəbər özü-özlüyündə sürp-
riz olmadı, çünki “İskəndər”ləri atan erməni 
əsgərlərinin video görüntülərini görmüşdü. 
Odur ki, kriminalı dövlət siyasətinə çevirmiş 
Ermənistanın bu əməlinə beynəlxalq səviyyədə 
qiymət verilməsi bölgədə təhlükəsizliyin daha 
da gücləndirilməsi baxımından, eyni za-
manda, belə hadisələrin gələcəkdə bir daha 
təkrarlanmasının qarşısının alınması nöqteyi-
nəzərindən mühüm əhəmiyyət daşıyır.

Səbuhi MƏMMƏDOV,  
“Xalq qəzeti”

Qambiyalı diplomat: Ağdamda 
gördüklərimiz bizi dəhşətə gətirib

 � İslam Əməkdaşlıq Təşkilatının 
(İƏT) Təmas Qrupu olaraq bizə 
işğaldan azad edilmiş ərazilərdə baş 
vermiş dəhşətli cinayətlərin şahidi 
olmaq maraqlı idi. Biz bu gün erməni 
vəhşiliyini öz gözlərimizlə görüb, 
şahidi olduq.

AZƏRTAC-ın bölgə müxbiri xəbər ve-
rir ki, bunu Qambiya Respublikasının İs-
lam Əməkdaşlıq Təşkilatında (İƏT) daimi 
nümayəndəsinin müavini Jah Abu Bakir 
Ağdama səfəri zamanı jurnalistlərə açıqlama-
sında bildirib.

O, Ağdamda gördüklərindən 
təəssüfləndiyini ifadə edərək deyib: “30 il 
ərzində bu ərazilərin belə vəziyyətdə olması 
bizi dəhşətə gətirib. Biz hisslərimizi ifadə edə 
bilmirik. Bura ruhlar şəhərinə bənzəyir. Bütün 

dünyanın diqqətinin burada olması vacib-
dir. Biz İƏT olaraq hər zaman Azərbaycana 
dəstək vermişik, bu gün də dəstək göstəririk”.
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